
حميدرضا عارف متولد 57 در س�ن 23 سالگي 
و همزم�ان ب�ا س�مت مع�اون اولي پ�درش در 
دولت اصلاحات، فعال اقتص�ادي در پروژه هاي 
چند ه�زار ميلياردي ش�د. بعد هم اي�ن روزها 
در ش�رايطي كه ديگر همسن و س�الان وي در 
موفق تري�ن حالت به اش�تغال در يك ش�ركت 
خصوصي مشغول هستند، به عنوان سرمايه دار 
و تاجر براي انتخابات اتاق بازرگاني ثبت نام كرد. 
سيد  احمد عراقچي به سمت معاون ارزي بانك 
مركزي رس�يد. محمد هادي آخوندي از فعالان 
در پيمانكاري هاي وزارت راه اس�ت. بعد از پسر 
بهمني كه شهردار هشتگرد شد، كميل لاهوتي 
هم به ش�هرداري چمخاله و چاف مي رس�د. در 
ادامه نيز فرش�اد عباسي با 27 س�ال سن و در 
حالي كه هيچگونه سابقه فعاليت اجرايي ندارد، 
ش�هردار گيوي ش�د. زهير مطهري به س�مت 
سرپرستي اداره كل مطبوعات و خبرگزاري هاي 
داخلي منصوب ش�د، مه�دي وكيلي، س�مت 
مديرعامل شركت صنعتي كاوشگران آتيه صبا 
)وابسته به وزارت تعاون( را نصيب خود كرد و الی 
ماشاء الله از فرزندان مسئولان و بستگان تراز اول 
حال حاضر كه بدون سابقه يا كم سابقه و با وجود 
متولد دهه هفتاد و شصت بودن سمتي درخور 
براي خود دس�ت و پا كرده ان�د و هيچ كس هم 
نيست از اينها بپرسد ژن خوب شما تومني چند؟!
اينها همگي حماس��ه آفرين هاي ژن خوب هستند 
كه به تعبي��ر اكثريت جامعه آقازادگانى هس��تند 
كه جز آقازادگ��ى هنر و برترى خاصي نس��بت به 
معمولى ترين افراد جامعه هم ندارند. اين را نتيجه 
نظرس��نجي برنامه پايش درب��اره »ژن خوب« هم 
نش��ان داد كه در آن ۶۵ درصد مردم دسترسي به 

رانت را عامل موفقيت يك عده مي دانند. 
هرچند كه همه چيز يك س��ر آغازي دارد، اما بايد 
گفت اتفاقاً آغاز اين قصه كه به »ژن خوب« معروف 
شد خيلي پيش تر از اظهارات جنجالي پسر عارف 
كليد خ��ورد، آن ه��م وقتي بود ك��ه نقش مهدي 
هاش��مي در پرونده كرسنت روشن ش��د. يا حتي 
مي توان به وقتي اشاره كرد كه #ژن_خوب باعث 
شد تا يك نماينده مجلس حتي يك نام مستقل هم 
از خود نداشته باشد و در اخبار از آن به نام »دختر 

صفدر حسيني« نام ببرند. 
شايد جدي تر شدن ماجراي خودبرتر بيني فرزندان 
مقامات و به كار بردن واژه ژن خوب از اين انتصاب ها 
كه فارغ از هر شايسته س��الاري اس��ت، برگردد به 
آنجايي كه در برابر رانت ميلياردي پدر، دختر معتقد 
بود »سهم خود را از س��ر سفره انقلاب برداشتند!« 
گفته بي بني��ه اي كه جز طايفه گراي��ي و برتربيني 
مسئولان به عنوان داعيه داران دلسوزي براي ملت، 

واقعيت ديگري نداشت. 

در ادامه جنجال فيش حق��وق ۵٧ ميليون توماني 
)براي ه��ر ماه و وام چن��د صد ميليوني ب��ا بهره ٤ 
درصد(  صف��در حس��يني در قام��ت مديرعاملي 
صندوق توسعه ملي هم مش��خص شد، داماد وي، 
سيدهاني ميرمحمدعلى )داماد صفدر حسيني( كه 
ظاهراً تا قبل از وصلت با اين خانواده از ژن مرغوبي 
برخوردار نبود و به ش��غل آزاد مشغول بوده است، 
توسط محمود اس��لاميان، مدير هلدينگ صندوق 
بازنشس��تگي در هلدينگ صباجه��اد و هلدينگ 
غذايي و كشاورزي و دارويي صندوق بازنشستگي به 

عنوان عضو هيئت مديره منصوب شده است. 
  شايسته سالاري يا آقازادگي؟!

بعد از اين بود كه مقايس��ه واژه شايسته سالاري و 
آقازادگي بيشتر نمايان ش��د و توجهات را بيشتر 
جلب ك��رد. از آنجاي��ي كه م��اه زير اب��ر نمانده و 
نمي ماند، معرفي برخي آقازاده ها در قامت فرزند، 
داماد، برادر بلندپايه ترين مقامات دولتي، به عنوان 
فعالان كلان اقتصادي، تاجر و شيفته ورود به اتاق 

بازرگاني ايران، اين س��ؤال مهم را ب��ه وجود آورد 
كه برخي افراد در بازه س��ني 2۵ تا 3۵ سال و در 
ش��رايطي كه ديگر جوانان هم س��ن آنها مشغول 
گذراندن سربازي و كلاس كنكور ارشد و دكتري 
بوده و در موفق ترين حالت، موفق به اشتغال در يك 
شركت خصوصي يا دولتي با حقوقي بخور و نمير 
ش��ده اند، چگونه به يكباره به سرمايه داراني كلان 
و صاحبان ش��ركت ها و س��رمايه هايي ميلياردي 

مبدل شده اند؟
اين روايت فرزند محمدرضا عارف، وزير ارتباطات 
و مع��اون دولت اصلاح��ات از ش��رح فعاليت هاي 
اقتصادي اش بود كه تا حدودي پاس��خ اين معما را 
روشن كند. وي با انتش��ار كليپ جنجالي خود در 
فضاي مجازي ضمن رد اتهامات درباره استفاده از 
رانت پدرش گفت كه توانايي هايش به دليل »ژن« و 

»خون خوب« پدر و مادرش بوده است. 
  نقد خودي ها!

اظهاراتي كه حتي در دايره حاميان خود نيز مورد 

نقد قرار گرفت، چنانچه زيباكلام معتقد بود پست 
گرفتن دارندگان ژن ه��اي خوب عواقب بدي براي 
كش��ور در پي خواهد داش��ت. محمدعلي ابطحي 
در كانال تلگرامي خود گف��ت: با همه ارادتي كه به 
دكتر عارف دارم تعبير پس��ر آقاي عارف در مورد 
تأثي��ر ژن خ��وب در موفقيت ه��اي اقتصادي اش 
بوي نژادپرستي مي دهد. حتي كنايه حسام الدين 
آشنا،مشاور رئيس جمهور به »ژن خوب« پسر عارف 
هم جالب بود كه نوشت: سعدي از زبان حكيمي كه 
به فرزندانش نصيحت مي كرد به ما آموخت: نه همه 
بزرگ زادگان موفق ش��ده اند و نه همه افراد موفق 

بزرگ زاده بوده اند. 
البته بودند كس��اني كه در مقام دفاع برخاس��تند، 
چنانچه محمدعلي وكيلي يكبار گفت از كار فرزندانم 
اطلاع نداشتم؛ آنها را دعوا كردم! در جايي ديگر هم 
نوشت: اگر پسرم نياز مالي نداشت، نمي رفت براي 
دو ميليون حقوق در شركتي مديرعامل شود! علي 
مطهري هم معتقد بود كه اگر پس��ر ع��ارف نبود 
سروصدا نمي شد و اين نش��ان صفاي باطن ايشان 

است كه اينطور صحبت مي كنند. 
اما اين مردم بودند كه با مقايسه بين ژن آقازاده ها و 
معمولي ها ضمن تمسخر ماجرا معتقد بودند رانت و 
خويشاوندگرايي كم كم جايگزين شايسته سالاري 
مي ش��ود و اين آقازادگان جز آقازادگى هيچ هنر و 
برترى اى نس��بت به معمولى ترين افراد جامعه هم 
ندارند. اين را هم بايد گفت كه آقازادگي في نفسه نه 
بد است و نه دستمايه شرمندگي، البته اگر حرمت 
آقازادگي حفظ ش��ود؛ چنانچه همچنان در دايره 
مسئولان بلند پايه و مقامات دولتي چنين افرادي 

ديده مي شوند. 
اما قبح ش��كني از تعري��ف آقازادگ��ي در قالب ژن 
خوب در حالي اس��ت كه موج بيكاري در كش��ور 
بيداد مي كند و بسياري از جوانان به رغم استعداد و 
توانايي فعاليت در كشور حتي قادر به يافتن شغل 
مناسبي با درآمد حداقلي هم نيستند. توهماتي كه 
فرزندان اين مقامات با تكيه بر استعداد خود دارند 
معضلي است كه در بلند مدت مي تواند نا اميدي را 
در بسياري از جوانان ريش��ه دهد. شايد اگر برخي 
مسئولان ما در كنار نگراني براي فرزند خود نگران 
فرزندان وطن بودند، به استعدادهاي بهتري در جاي 

جاي اين كشور مي رسيدند!
رويه برخي مسئولان دولتي و فرزندان و بستگانش 
در تصاحب بلاوجه مناصب دولتي و خصوصي كه 
يا با اس��تفاده از رانت است يا با اس��تفاده از فشار و 
لابي، تبعات ناگوار بس��ياري در پي دارد. دلزدگي، 
بي انگيزگي، بس��ط حس بي عدالتي، سرخوردگي 
و جابه جا نش��دن نخبگان و موروثي ش��دن قدرت 
تنها بخشي از فاجعه  اجتماعي استمرار رويه كنوني 

است. 

| روزنامه جوان |  ش��ماره 5176

884984403سرويس اجتماعي 88498440سرويس اجتماعي

چهار ش��نبه 8  ش��هريور 1396 | 8 ذی الحجه 1438 |

كوچ بازار سياه خريد و فروش اعضاي بدن انسان به فضاي مجازي
رونق فروش كليه، كبد،  مغز استخوان و قرنيه چشم در اينترنت

شیوع ویروس ژن سالاری!
در شرايطي كه جوانان شايسته بسياري درگير يافتن يك شغل معمولي با حقوقي بخور و  نمير هستند، 

آقازاده ها يا رئيس هيئت مديره شركت هاي بزرگ يا شهردار مي شوند يا فرماندار!

تبعات اجتماعي آقازادگي سالاري به جاي شايسته سالاري

تنه�ا چيزي ك�ه در بس�اطش مان�ده اعضاي 
بدنش اس�ت؛  كليه،  كبد و قرني�ه ! براي آگهي 
كردن فروش اين اعضا ديگر نيازي نيس�ت تا 
بيمارستان لبافي نژاد يا خيابان شهيد فرهنگ 
حس�يني يا به س�اختمان انجم�ن حمايت از 
بيم�اران كليوي ب�رود. كافي اس�ت اينترنت 
تلف�ن همراه�ش را فع�ال كند و مت�ن آگهي 
را اينگونه بنويس�د و كليه اش را ب�ه مناقصه 
بگذارد » فوري فروشي،  كليه و بخشي از كبد؛ 
كاملًا س�الم. به دليل ني�از مالي عجل�ه دارم. 
ارزان ت�ر از همه. قيم�ت خ�ود را در تلگرام يا 
اس ام اس كنيد خودم تماس ميگيرم«  اين تنها 
نمونه اي از آگهي هايي اس�ت ك�ه در صفحات 
اينس�تاگرام يا حتي در بخش نظ�رات برخي 
سايت ها ديده مي شود و پش�ت پرده اش فقر 
و نابرابري هاي اجتماعي موجب شده تا برخي 
افراد حاضر ش�وند اعضاي بدنشان را به حراج 
بگذارند و خلأهاي قانوني كه موجب ش�ده در 
اين ميان س�ود اصلي به جي�ب دلال ها برود. 
بازار س��ياهي مجازي با متاعي حقيق��ي، اينجا 
ع��ده اي آمده اند ت��ا آخري��ن داشته هايش��ان، 
 سلامتي ش��ان را ب��ه ح��راج بگذارن��د. ميانگين 
سني شان 2۵ ساله است و وجه مشتركشان فقر و 
احتياج مالي. يكي خانه اش در مصادره بانك است 
و ديگرى ورشكست شده و آن يكي به بيان كلي 
»نياز مالي« بسنده مي كند. متاع فروش شان هم 
كليه،  قسمتي از كبد، مغز استخوان و حتي قرنيه 
چشم است. س��وي ديگر اين معامله هم افرادي 
هس��تند كه هر لحظه با مرگ در جدالند و چشم 
به آسمان دوخته اند تا معجزه اي زندگي شان را از 
كابوس مرگي كه لحظه هاي زندگي را به كامشان 
تلخ كرده نجات دهد. اين بار معجزه زندگي آنها با 
سلامت و دستان خالي گروهي ديگر گره خورده 
است. در اين ميان هم كم نيستند سود جوياني كه 
از فقر عضو فروشان و نياز حياتي منتظران فهرست 
پيوند اعضا سوء استفاده مي كنند و سود اين خريد 

و فروش سلامت را به جيب مي زنند. 
  دست و پا زدن ميان مرگ و زندگي

معلوم نيس��ت چن��د روز،  چند س��اعت يا حتي 
چند ثانيه ديگر مي تواند بدون كليه، با ش��رايط 

حاد بيماري كبد يا نارس��ايي قلبي زندگي كند. 
هم اكنون در كش��ور 2٧ هزار و ۸۱ نفر بر اساس 
اعلام انجمن اهداي عضو اي��ران در انتظار پيوند 
قرار دارن��د و در هر ۱۰ دقيقه يك نفر به ليس��ت 
انتظ��ار اضافه مي  ش��ود. در اين فهرس��ت انتظار 
روزي هف��ت تا ۱۰ نف��ر طلوع خورش��يد فردا را 
نمي بينند و به بيان ديگر هر دو ساعت يك بيمار 
نيازمند به پيوند، جان خود را از دس��ت مي دهد. 
همه اين قطعات را كه در كن��ار هم بچينيم بهتر 
مي توانيم بازار س��ياهي را كه در ح��وزه خريد و 
فروش اعضا شكل گرفته است،  درك كنيم. چه 
اين بازار در فضاي مجازي باش��د،  چه در فضاي 
حقيقي و روي در ديوار بيمارستان هايي كه در آنها 
پيوند عضو انجام مي شود. در اين ميان نمي توان 
نقش مهم دلالان عضو را در داغ كردن بازار خريد 
و فروش اعضا ناديده گرفت؛ موضوعي كه به باور 
كارشناس��ان و نمايندگان مجلس نش��انه اي از 

خلأهاي قانوني در اين زمينه است. 
  رشد بازار س�ياه اهداي عضو در سكوت 

قانون 
 مسعود پزشكيان، نايب رئيس مجلس در خصوص 
قوانين حمايتي در زمينه پيون��د عضو مي گويد: 
قانوني در رابطه با خريد اعضاي بدن انسان وجود 

ندارد، در حقيقت قانون خري��د و فروش اعضاي 
بدن را منع كرده به طوري كه افراد نمي توانند اين 

كار را انجام دهند. 
به گفته وي اف��راد موردني��از به پيون��د عضو از 
خويشان، دوستان، آشنايان و داوطلبان اين نياز را 
تأمين مي كنند.  پزشكيان معتقد است قيمت هاي 
اعلام شده براي فروش اعضاي بدن همچون كليه 
غيررسمي هس��تند و مراكز و نهادهاي مرتبط با 
پيوند به صورت رس��مي نمي توانند قيمتي براي 
فروش كليه يا هر عضو ديگر بدن اعلام كنند، در 
قانون اهدا نيز مبلغي تعيين نشده و اين امر تحت 

عنوان هديه تلقي مي شود. 
عضو كميسيون بهداشت و درمان مجلس شوراي 
اسلامي با انتقاد از فروش كليه يا هر عضو ديگري 
از بدن براي ادام��ه زندگي و تأمي��ن احتياجات 
اوليه مي افزايد: اين نوع ديدگاه به لحاظ اخلاقي، 
اعتقادي و مدني قابل قبول نيست هرچند برخي 

اين نظر را منطقي قلمداد  مي كنند. 
ناي��ب رئيس مجلس ش��وراي اس��لامي خريد و 
فروش اعضاي بدن توسط مافيا را محكوم مي كند 
و مي گويد: اين روش از ريشه اشتباه است در واقع 
طرح اين موضوعات با تأكيد حكم شرعي درست 
نيست، از اين رو بهتر است لايحه يا طرحي براي 

ساماندهي وضعيت پيوند عضو ارائه شود. 
رس��ول خضري، ديگ��ر نماينده مجل��س درباره 
قوانين حمايتي در زمينه پيوند عضو معتقد است: 
پيوند عضو داراي پش��توانه قانوني است و در اين 
زمينه نظر ش��رعي نيز وجود دارد. بر اين اساس 
قانون اعلام كرده تا سقف مالي براي اهداي عضو 
از سوي انجمن حمايت از بيماران كليوي در نظر 

گرفته شود. 
اين نماينده مجل��س مي افزايد: از س��ويي ديگر 
اگر بين اهدا كنن��ده و دريافت كننده عضو توافق 
مالي جداگانه اي ص��ورت گيرد، قان��ون در برابر 
آن سكوت كرده و ممانعتي براي اين موضوع در 
نظر نگرفته همين امر باعث شده گاهي يك عضو 
ميليون ها تومان به فروش برسد كه اين شرايط به 
شكل گيري مافيا در بازار خريد و فروش عضو دامن 
زده است.  خضري با انتقاد از اينكه قانون در زمينه 
اينكه افراد بايد چگونه تعامل بين خريد و فروش 
عضو را انجام دهند، سكوت اختيار مى كند، تصريح 
مي كند: از سويي ديگر نظارت ها نيز ضعيف بوده 
و عمدتاً اين نظارت ها در اختيار NGO ها است و 
اين نشان دهنده آن است كه قانون در اين زمينه 
ورود جدي نداشته و مافيا نيز از همين خلأ قانوني 
سوء استفاده مي كند.  خضري با تأكيد بر ضرورت 
نظارت هاي شفاف در حوزه خريد و فروش عضو 
مي افزايد: اگرچه اين موضوع نياز به قانونگذاري 
جديدي دارد، اما وزارت بهداشت نيز مي تواند با 

ابلاغ بخشنامه اي نسبت به آن ورود پيدا كند. 
وزير بهداشت هم وقتي مي خواهد درباره خريد و 
فروش كليه صحبت كند، آن را زشت مي خواند و 
اينگونه توضيح مي دهد:  مردم بايد توجه كنند كه 
يك كليه هم براي آنها مناس��ب است، مي بينيم 
كه بس��ياري از خانواده ها، عزيزان ش��ان نيازمند 
پيوند كليه هس��تند و زش��ت اس��ت كه عده اي 
كليه فروش��ي كنند و عده اي هم آن را بخرند، در 
حالي كه مي توانيم اهداي عضو انجام دهيم.  فارغ 
از اين اظهارات اما در صفحات مجازي شبكه هاي 
اجتماعي همچون در و ديوار ش��هر پر اس��ت از 
آگهي هاي كليه و كبد فروش��ي افرادي كه آينده 
پيش رويشان به اندازه افراد نيازمند پيوند مبهم 

است و هيچ كس در عمل به فكرشان نيست. 

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 

* مرگ دسته جمعي پرندگان »ياكريم« در شهرستان كنارك/ برخي 
كارشناسان از احتمال شيوع بيماري »نيوكاسل« خبر دادند. 

   
* نگاهي كوتاه به اظهارات برخي مسئولان در فضاي مجازي:  

۱- نصر الله پژمانفر: ساده انگاري ها سبب شده آسيب هاي بسيار خانمانسوز 
و عميق فضاي مجازي متوجه جوانان، نوجوانان و خانواده ها شود. 

2- حسين شريعتمداري: آمد نيوز را موساد با واسطه MI۶ اداره مي كند 
و ميت براي رد گم كني است، كمااينكه حمله چند روز قبل بي بي سي 

فارسي به آمد نيوز هم رد گم كنى بوده است. 
3- محمدرضا باهنر: طرح تحول نظام س��لامت باري از روي دوش مردم 
برداشت، اما اين طرح طي يكسال و نيم آينده به بن بست كامل مي خورد. 

٤- عيسي كلانتري: مخالفتي با محصولات تراريخته ندارم/ مخالفان 
اين محصولات دليل علمي و منطقي براي مخالفت خود ندارند و تنها 

شعار مي دهند. 
   

* نگاهي به هشتگ #طاهري_اعدام_گردد در فضاي مجازي:
۱- دانش آموز ۱۵ س��اله قرباني افكارش��يطاني حلقه در اثر افس��ردگي و 
مشكلات روحي ناشي از القاى توهمات و افكارآلوده خود كشي كرده است. 
2- جابه جايي هويت اصل��ي آدم ها! عه ببخش��يد، حيوان ها با آدم  ها، 
چندوقتيه مُد ش��ده! يك زم��ان جاي ش��هيد و ج��لاد! و حالا جاي 

محمدعلي طاهري)متجاوز( با انديشمند!
3- نتايج ش��ارلاتان بازى هاى محمدعلي طاهري تو آسايشگاه روانى 
بسترى هستن/ زن هاى زيادى با تش��ويق اين شياد زندگى هاشون از 

هم پاشيد. 

   سركنسول ايران در كربلا با اش��اره به برگزاري دعاي عرفه در روز 
جمعه در اين ش��هر گفت: پيش بيني ما حضور بين ٤۰ تا ٤۵ هزار زائر 

ايراني در كربلاست. 
    رئيس سازمان نظام پرستاري تهران با اش��اره به اينكه ٧۰ درصد 
پرستاران پس از ۱2 سال خدمت دچار مشكلات جسماني مي شوند، 

گفت: متأسفانه حمايت واقعي از پرستاران در مراكز درماني نداريم. 
    عضو هيئت علمي دانش��گاه علوم پزش��كي شهيد بهشتي با اشاره 
به ضرورت ارتقاي جايگاه داروس��ازان بيمارستاني گفت: واقعي سازي 
قيمت كمك بزرگي به بحث اشتغال داروس��ازان و بالارفتن كيفيت و 

ارائه سرويس بهتر به مردم مي كند. 
   مديركل امداد اس��تان تهران گفت: بر اساس قول دولت از شهريور 
ماه تمام مستمري هاي افزايش يافته مددجويان از طريق كميته امداد 

واريز مي شود.
    جشن بزرگ و باش��كوه »عيد قربان« از نخس��تين ساعات بامداد 
روز جمعه ۱۰ شهريورماه سال جاري با حضور هنرمندان و چهره هاي 
فرهنگي و هموطنان نيكوكار جهت اهداي قرباني و نذورات به منظور 
اطعام مددجويان آسايشگاه كهريزك و ديگر مراكز نيازمند مشابه در 

سراسر كشور برگزار خواهد شد. 
    دبير علمي بيس��ت و هفتمين كنگره چشم پزشكي ايران با اشاره 
به اينكه ۸۰۰ تا يك ميليون نفر در كش��ور مبتلا به گلكوم يا آب سياه 
هس��تند، گفت: ۸۰ درصد اين افراد نمي دانند كه دچار اين مش��كل 

هستند؛ چراكه بيماري در مراحل اوليه علامتي ندارد. 
    رئيس سازمان نهضت س��وادآموزي با بيان اينكه ۱٤۰ هزار نفر در 
سال ۱3۹۵ در دوره هاي سوادآموزي قبول شدند، گفت: پاداش ۱3۹ 

هزار توماني ۹۱ هزار سوادآموز به حساب آنها واريز شده است. 
    رئي��س انجم��ن چشم پزش��كان اي��ران با تأكي��د بر اينك��ه تنها 
چشم پزشكان در كشور مجاز به تشخيص بيماري هاي چشمي و درمان 
آن هستند، اظهار داشت: اعلام استقلال اپتومتريست ها براي تشخيص 

عيوب انكساري، تجاوز به حيطه تشخيص و درمان است. 
    رئيس اتحاديه كانون وكلاي دادگستري با بيان اينكه آزمون كانون 
وكلا در س��وم آذرماه در س��ال ۹۶ برگزار و زمان انتشار آگهي ثبت نام 
حدود 22 ش��هريور خواهد بود گفت: داوطلب��ان مي توانند از روز دوم 

لغايت ۱3 مهر زمان ثبت نام خواهد بود. 

ضرورت به روزرساني آزمایش هاي ازدواج
قوانين براي اثربخش بودن و داش��تن كارايي به ج��ز ضمانت اجرايي 
نيازمند به روزرساني هم هس��تند. به بيان ديگر بديهي است با تغيير 
ش��رايط جامعه نيازها و چالش هاي ت��ازه اي هم ش��كل مي گيرد كه 
نمي توان با قوانين قديمي و كهنه با آنها مواجه شد، اما بي توجهي به امر 
به روز رساني قوانين موجب مي شود تا به تناسب نيازها و چالش هاي تازه 

آسيب هاي نوپديدي نيز شكل بگيرد. 
طبق قوانين موجود براي ثبت عقد ازدواج زوجين تعدادي از آزمايشات 
ضروري اس��ت؛  آزمايش عدم اعتي��اد،  آزمايش تالاس��مي،  آزمايش 
سفليس،  تزريق واكسن كزاز براي خانم ها و در نهايت گذراندن كلاس 
مشاوره از جمله ضرورت هاي قانوني است كه از سال ها پيش تعيين شده 
و همچنان نيز انجام مي شود. با تغيير الكوي مصرف مواد مخدر از سنتي 
به صنعتي بديهي است انجام آزمايش براي سنجش اعتياد زوجين به 
ماده مخدر ترياك چندان كارايي ندارد. همچنانكه اگر روزگاري بيماري 
س��فليس به عنوان يكي از مهم ترين بيماري ه��اي عفوني مطرح بود 
هم اكنون سال هاست جامعه ما هم با بيماري ايدز دست به گريبان شده 

و يكي از راه هاي اصلي انتقال اين بيماري هم روابط جنسي است. 
اين در حالي است كه سال هاست در مراحل اول بيماري ايدز تست هاي 
خانگي امكانپذير شده است، اما س��ؤال اصلي اينجاست كه چرا نبايد 

درباره اين بيماري پيشگيري هاي مؤثري انجام شود؟
فاكتورهاي اجتماعي، سنت و رفتارهاي جوانان، فعاليت ها و آموزش هاي 
اجتماعي و در دس��ترس بودن امكانات جزو عواملي اس��ت كه مانع از 
اجباري ش��دن آزمايش ايدز به عنوان يك��ي از آزمايش هاي ضروري 
پيش از ازدواج شده است. متخصصان عفوني درباره ميزان حساسيت 
تس��ت هاي غربالگري ايدز معتقدند از نظر علمي اين تس��ت ها دقت 
بالايي دارند و در مدت 2۰ تا 3۰ دقيق��ه مي توانند بالاي ۹۸ درصد از 
موارد ابتلا را شناس��ايي كنند. در صورت مثبت بودن اين تست ها فرد 
بيمار براي انجام آزمايش هاي دقيق تر ارجاع داده مي شود.  اين مهم در 
حوزه آزمايش اعتياد نيز بايد در نظر گرفته شود و با عنايت به آمار قابل 
تأمل جناياتي كه توسط مصرف كنندگان مواد مخدر صنعتي از جمله 
شيشه صورت مي گيرد،  ضروري است تا گستره آزمايشات اعتياد براي 
زوجيني كه قصد ازدواج دارند از محدوده ترياك خارج شود و مواد مخدر 
صنعتي را هم در بر  بگيرد. ضرورت اين به روز رساني وقتي بيش از پيش 
روشن مي شود كه دريابيم بيش از ۵۰ درصد جدايي ها به دليل اعتياد 
رخ مي دهد و در عمل با به روز رس��اني قوانين مرتب��ط با آزمايش هاي 
پيش از ازدواج مي توان از جدايي ۵۰ درص��د زوجين جلوگيري كرد. 
درباره بيماري ايدز نيز به عنوان يكي بيماري بدون درمان قطعي و خطر 
ابتلاي همسر و فرزندان فرد مبتلا به اين بيماري مي توان دريافت چقدر 
اضافه شدن اين آزمايش به آزمايش هاي پيش از ازدواج ضروري است. 
در نهايت اينكه وقتي مي توان با هزينه اي كمتر پيشگيري كرد چرا بايد 

به سمت وسويي حركت كنيم كه شايد هيچگاه قابل جبران نباشد. 

كبري فرشچي 

زهرا چيذري 
  گزارش  2

 ۲۰۷ نماینده مجلس 
از مدیریت قالیباف در شهر تهران تقدیر كردند

2۰7 نماين�ده مجل�س ب�ا امض�اي بياني�ه اي از زحم�ات 12 
س�اله قاليب�اف در مديري�ت ش�هري ته�ران تقدي�ر كردن�د. 
در جلس��ه علني روز گذش��ته مجلس ش��وراي اس��لامي 2۰٧ نماينده 
در بياني��ه اي از اقدامات قاليب��اف در ش��هرداري تهران تقدي��ر كردند. 
محمدحس��ين فرهنگي، عضو هيئت رئيس��ه مجلس پيش از قرائت اين 
بيانيه گفت: بيانيه اي با امضاي 2۰٧ نماين��ده در تقدير از آقاي قاليباف 
به خاطر زحماتي كه در طول ۱2 س��ال مديريت شهري تهران پايتخت 
جمهوري اسلامي ايران و مديريت دبيرخانه كلانشهرهاي ايران متحمل 

شدند، تقديم هيئت رئيسه شده است.   
در اين بيانيه آمده است: ما نمايندگان مجلس شوراي اسلامي، بر اساس 
وظايف نمايندگي و س��نت حس��نه قدردان��ي و تكري��م، از زحماتي كه 
جنابعالي در طول ۱2 سال مديريت ش��هري پايتخت جمهوري اسلامي 
ايران و مديريت دبيرخانه كلانشهر هاي كشور متحمل شده ايد، قدرداني 
مي كنيم. ماحصل زحمات جنابعالي در اين كس��وت، از دو جنبه شايان 
تقدير است: اول آنكه با تلاش هاي ش��ما و همكارانتان، چهره شهر تهران 
به عنوان يك شهر زيبا، پيشرفته و قابل افتخار در داخل و خارج از كشور 
تثبيت شد و اين مهم بارها مورد تأييد هموطنان ما كه براي سفر به تهران 
مي آيند و نيز ديپلمات هايي كه به پايتخت ايران اسلامي وارد مي شوند قرار 
گرفت. ديگر آنكه جنابعالي با تعامل گسترده و همت مجدانه در تعامل با 
نهاد قانونگذاري كشور، تأثير بسزايي در تغيير ماهوي ارتباط نهاد مديريت 
شهري با مجلس داش��تيد، هرچند كه مهم ترين نياز و خواسته شما كه 
همان مديريت يكپارچه و هماهنگ شهري است، هنوز به صحن مجلس راه 
نيافته است كه اميدواريم اين لايحه كه به همت شما و همكاران تان تحويل 
دولت محترم شده است، در اس��رع وقت و پس از طي مراحل كارشناسي 
به مجلس راه يابد و زمينه ساز مهم ترين تغيير در تاريخ بلديه كشور، بعد 

از تأسيس آن شود. 

نجفي: امسال از نظر مالي سال سختي داریم 
نق�دي  درآمده�اي  ح�وزه  در  گف�ت:  ته�ران  ش�هردار   
ش�هرداري، كمت�ر از 75 درص�د از مي�زان درآم�د پيش بين�ي 
ش�ده ت�ا پاي�ان ش�هريورماه محقق ش�ده اس�ت و اين ب�ه آن 
معناس�ت كه امس�ال از نظر مالي س�ال س�ختي پيش رو داريم. 
محمد علي نجفي در جلسه اي با حضور شهرداران مناطق بيست و دو 
گانه ضمن تقدير از اقدامات شهردار سابق تهران و مجموعه مديريت 
شهري اظهار كرد: به طور حتم، هدف مشترك همه ما سربلندي نظام 

جمهوري اسلامي در عرصه داخلي و بين المللي است.
 اميدوارم تمام��ي تلاش ها و خدمات چ��ه آنها كه ب��ه نتيجه دلخواه 
رس��يده اند و چه آنها كه به نتيجه نرس��يده اند مورد قبول درگاه الهي 

قرار بگيرد.  
 شهردار تهران با تأكيد بر ضرورت شكل گيري فضاي گفت و گو و بحث 
براي پيشبرد اهداف مديريت شهري عنوان كرد: امسال سال سختي را 
پيش رو خواهيم داشت كه بخش عمده آن به مسائل مالي سال جاري 

برمي گردد.
 براساس گزارش هاي رس��يده در حوزه درآمدهاي نقدي شهرداري، 
كمتر از ٧۵ درصد از ميزان درآمد پيش بيني شده تا پايان شهريورماه 
محقق ش��ده اس��ت؛ به اين معني كه طبق برنامه بايد ۵ هزار و 3٧۰ 
ميليارد تومان كسب مي شد كه تا كنون ٤ هزار ميليارد آن محقق شده 
اس��ت.    وي افزود: در خصوص ميزان وصولي نيز امسال حدود ۱۵۰ تا 
۱۶۰ ميليارد كمتر از پارس��ال وصولي داش��ته ايم. اين در حالي است 
كه با تورم ۱۰ درصدي، اين ميزان بايد در درآمدها جبران مي شد.  به 
گفته شهردار پايتخت قرار بود در سال جاري ميزان درآمد هاي نقدي 
شهرداري 3 هزار و ٧۱۰ ميليارد تومان باش��د كه تاكنون هزار و ۶٧۰ 
ميليارد تومان آن محقق شده است.   وي با اشاره به اينكه بايد خودمان 

را براي يك سال سخت آماده كنيم.

نيره ساري
  گزارش  یک

آموزش و پرورش بخواند
ته�ران-  جمع�ي از اولي�ای مدرس�ه ابتداي�ي منطق�ه 12 
آموزش و پرورش: مدرسه امام سجاد )ع( در قلب پايتخت و در منطقه 
۱2 آموزش و پرورش با سوابق درخشان آموزشي و تربيتي خود، امروز بار 
چالش��ي تحميلي را به دوش مي كشد كه منش��أ آن در تصميمات نابجا و 
شايد مغرضانه اي اس��ت كه مولود نامبارك انتصابات فاميلي و ترجيحات 
پسرخاله اي درون وزارت آموزش و پرورش است. دبستاني كه با انبوهي از 
افتخارات، لقب يكي از بهترين مدارس تهران را تنها به واسطه ايمان به كار 
و دلسوزي مدير و مربيانش بر پيشاني دارد، به يكباره و در تصميمي كاملًا 
غيركارشناسي و خلق الساعه س��اختمان شماره 2 خود را با ظرفيت شش 
كلاس آموزش��ي از دست مي دهد و 2۰۰ دانش آموز س��رگردان به همراه 
دانش آموزان ساختمان شماره يك تجميع مي  شوند تا جمع ٧۰۰ نفري در 
حياط و كلاس هاي به هم فش��رده خارج از استاندارد، تجربه مدارس دهه 
شصتي پدران و مادرانشان را به آنان نيز بنماياند. حالا ديگر از آزمايشگاه 
مجهز و نمونه مدرس��ه و كتابخانه ۵ هزار جلدي و سايت كامپيوتري هم 
خبري نيس��ت و همه تبديل به كلاس هاي به هم فش��رده شده اند و البته 
همگي دس��ت به دعا دارند تا جماعت ۱۰۰ نفري دوستانش��ان كه هنوز 
كلاسي ندارند، در مركز پايتخت كانكس نشين نشوند و تلخ ترين قسمت اين 
تراژدي آنجاست كه ساختمان پسرانه شده در تكميل ظرفيتش درمانده 
و براي خالي نبودن عريضه پيش دبستان ثبت نام مي كنند! حالا كه حدود 
2۰ روز به شروع مدارس مانده است، اصرار بر اجراي پروژه هاي ساخت و 
ساز چندين ماهه نيز دغدغه همنوايي بازي دختران كودك و نوجوان را در 
ميان مصالح و كارگران بر آن افزوده و زنجيره اشتباهات پي در پي همچنان 

برقرار است و كسى هم پاسخگو نيست.

س�لام برش�ما مخ�اطبان هميش�گي »جوان«. دلگويه هاي شما 
عزيزان را از طريق ش�م�اره 8849844۰ شنوا و پ�ذيرا هستيم. 
اين ستون را مس�ئولان و مديران با حساس�يت ويژه مي خوانند.


